
 
      

Søby 2/4- 2024 

Status på havneudvidelsen i Søby, Ærø 

Søby Havn har i de seneste godt 10 år arbejdet på at få lavet en havneudvidelse, som kan sikre 

udviklingsmulighederne for de maritime produktionsvirksomheder på Ærø. Havnen huser blandt andet 

kommunens absolut største private arbejdsplads, og samlet set er 350 ansatte afhængige af Søby Havn.  

 

Med en statslige finansiering på 75 mio. kr. via Finanslov 2019 og en kommunal bevilling på i alt 44 mio. kr. 

er vi meget tæt på at kunne lave den nødvendige udvidelse. Dog mangler 30 mio. kr.  

 

En langvarig godkendelsesprocedure i EU-Kommissionen bevirkede, at vi først kunne igangsætte de 

tekniske forundersøgelser og anlægsudbuddet i slutning af 2021 – efter 2,5 års ventetid. 

I denne periode steg priserne, og vi blev desuden ramt af den høje inflation.  

 

Siden januar 2023 har vi arbejdet på at skaffe den manglende finansiering på 30 mio. kr. Trods en generel 

stor interesse og positivitet på tværs af folketingets partier er vi endnu ikke lykkedes.  

 

Havneudvidelsen er desværre ikke blevet mindre vigtig. Skibene bliver større, og en større andel af flåden 

kan derfor ikke længere anløbe havnen. De maritime virksomheder mister i stigende grad ordrer og 

konkurrenceevne trods deres stærke position i markedet.  

 

Vi står klar til at igangsætte udvidelsen. Men desværre arbejder tiden imod os.  

Havnens forskellige virksomheder vurderer naturligvis løbende deres fremtid. De efterspørger en afklaring, 

og hvorvidt de vil kunne investere i deres udvikling på Ærø.  

Ærø Kommune har reserveret mange penge til udvidelsen selvom kommunens anlægsøkonomi er presset 

pga. ekstraordinære stormflodsudgifter.  

Endelig forældes vores oprindelige tilladelse og den bagvedliggende VVM-undersøgelse i juni 2024. 

 

Vi står som havn med en stor opgave omkring den fremtidige erhvervsudvikling på Ærø. Det ansvar løfter vi 

gerne, men har desværre brug for en statslig starthjælp.  

Nedenfor en oversigt over de primære milepæle i arbejdet:  

2014 : Ærø Kommune bevilliger 3 mio. kr. til forundersøgelser. 

2015 : Tekniske forundersøgelser igangsættes. 

2016 : VVM igangsættes. 

2017 : Ærø Kommune bevilliger 41 mio. kr. til anlægsprojektet. 

2018 : Staten bevilliger 75 mio. kr. via Finanslov 2019.  

                            Der var ansøgt om 100 mio. kr. Projektet tilpasses den nye anlægsøkonomi.  
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2021 :  Statsstøtten bliver godkendt i EU-Kommissionen efter 2,5 års sagsbehandlingstid.  

 Søby Havn kan påbegynde arbejdet i august. Projektet tilpasses pga. prisstigninger  

 i ventetiden.  

Der påbegyndes tekniske forundersøgelser. Opmålinger, geologiske undersøgelser, miljøprøver o.l.  

 

2022 : Der annonceres et EU-Udbud på anlægsopgaven.  

Udbuddet aflyses i efteråret. Prisstigninger på mellem 25-65 % bevirker, at udbuddets mindstekrav 

ikke kan opfyldes.  

Der laves en teknisk redegørelse over mulige løsninger. Dette bl.a. baseret på en markedsdsdialog 

med to danske entreprenører. Der laves en minimumsløsning som kræver tilført yderligere 30 mio. 

kr.  

 

2023     : Der tages kontakt til Transportministeren og folketingets partier for en afklaring.     

 

 

 


